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شهروند|  راه یافتگان به مرحله نهایی انتخاب شهردار 
تهران مشخص شدند تا یکشــنبه هفته آینده شهردار 
هفدهم پایتخت مشخص شــود؛ ۲۱عضو شورا در این 
مرحله و با رأی خود کلید مدیریــت تهران را در اختیار 
معاون فعلی وزیر کشور یا سرپرست کنونی شهرداری 
تهران قرار خواهند داد. دیروز و پیش از جلســه علنی 
شورا، اعضای این پارلمان به سنت دیگر جلسات مهم، 
یک نشست هم اندیشــی برگزار کردند تا درباره شیوه 
رأي گیری همفکری کنند. در نهایت، نخستین دستور 
جلســه علنی دیروز به رأی گیری اختصاص داشــت 
که هر کدام از ۲۱عضو شــورا می توانستند نام دو نفر را 
روی برگه های خود بنویسند. این رأی گیری به صورت 
مخفی انجام شــد و پس از شــمارش هم تعداد آرای 
هر نامزد به طور رسمی اعلام نشــد تا بازار گمانه زنی ها 
داغ شــود. پیش از آغاز جلســه، »حجت الله میرزایی« 
جوان ترین نامزد تصدی شــهرداری در نوشته ای کوتاه 
از انصراف خود خبر داد تا رقابــت بین چهار کاندیدای 
دیگر شــکل بگیرد. »محمدعلی افشانی«، »سمیع الله 
حســینی مکارم«، »سیدمحمود حســینی« و »پیروز 

حناچی« چهــار گزینه باقیمانده بودنــد که درنهایت 
بخت با دو نفر اول یار بــود. دقایقی پس از اعلام نتیجه 
آرای حاضران، تعداد آرا هم مشــخص شد، هرچند که 
این نتیجه هیچ گاه به صورت رســمی از تریبون شــورا 
اعلام نشد. آن طور که بعضی از اعضای شورا خبر دادند، 
افشانی با ۱۵رأی در صدر این فهرست قرار گرفت و پس 
از آن حســینی مکارم هم با ۱۱رأی همچنان در کورس 
رقابت باقی ماند، اما شــوک اصلی جلسه دیروز حذف 
پیروز حناچی بود. روزهای گذشته بسیاری از رسانه ها 
و شــخصیت های سیاســی دو گزینه نهایی را افشانی 
و حناچی اعلام کرده  بودند و همین موضوع باعث شــد 
که نتیجه رأی گیری دیروز برای بسیاری از مردم عجیب 
به نظر برســد و کار تا جایی پیــش رفت که حتی چند 
عضو شــورا هم نتیجه این انتخاب را عجیب و شوک آور 
دانستند. حالا نوبت رقابت سیاســتمداری کهنه کار و 
مدیری غیرسیاسی است؛ افشانی باید به انتقادات درباره 
»انتصابات خاص و قومی« در دوران مدیریتش پاســخ 
دهد و حســینی مکارم هم باید دنبال راهی برای اقناع 
مردم و نمایندگان شــورا درباره شائبه دریافت »املاک 

نجومی« باشــد. این دو کاندیدای شــهرداری روزهای 
سختی را پیش رو خواهند داشت، هرچند که یکشنبه 
هفته آینده تکلیف این ماجرا مشخص خواهد شد و شاید 
بتوانند نفس راحتی پس از این روزهای پرکار بکشــند. 
 چطور حناچی حذف شــد؟ شانس چه کسی 

بیشتر است؟
نتیجه رأی گیری مخفی دیروز شــورای شهر تهران، 
بسیاری از کارشناســان سیاسی و فعالان حوزه شهری 
را غافلگیر کرد، چرا که گمانه زنی ها از انتخاب افشانی و 
حناچی حکایت داشت، اما درنهایت این حسینی مکارم 
بود که با اختلاف یک رأی در کنار افشــانی قرار گرفت. 
این غافلگیری را رئیس شورای شهر در پایان جلسه هم 
تلویحا تأیید کرد. »محسن  هاشــمی« در پاسخ به این 
پرسش که بعضی اعضا در مورد انتخاب این دو نفر ابراز 
شگفتی کرده اند، گفت: »بعید می دانم، با این حال شاید 
در مورد یک گزینه دچار شگفتی شده باشند.« گزینه ای 
که از نظر  هاشمی باعث شگفتی تعدادی از اعضای شورا 
شد، حســینی مکارم اســت که البته  هاشمی در جمع 
خبرنگاران اعلام کرد که درباره رأی خود شفاف سازی 

نخواهد کرد و به نظر هم نمی آید این انتخاب، او و دیگر 
کارگزارانی های شورا را غافلگیر کرده باشد. در این بین 
اما اعضای نزدیک به حزب »اتحاد ملت« به طور شفاف از 
غافلگیری خود نوشتند یا این که ناراحتی خود را از نتیجه 
آرا نشــان دادند. »ناهید خداکرمی« در این باره نوشت: 
»با شگفتی بسیار حسیني مکارم و افشاني نامزد نهایي 
شهرداري تهران شــدند.« او در توییتی دیگر نوشت که 
به پیروز حناچی و سیدمحمودحسینی رأی داده است. 
»زهرا صدراعظم نوری« هم در متنی مشابه نوشت که 
»در کمال ناباوری افشانی و مکارم به عنوان گزینه های 
نهایی انتخاب شده اند.« نوری هم در کانالش اعلام کرد 
که در برگه رأی خود نام های محمود حسینی و حناچی 
را نوشــته اســت. این بحث از این جهت مهم است که 
حزب اتحاد ملت، قدرتمند ترین حزب در شورای پنجم 
تهران است و بیشــترین اعضا را نسبت به دیگر احزاب 
اصلاح طلــب دارد. یکی از اعضای این حــزب دیروز به 
»شــهروند« گفت که پیش از این جلســه و براساس 
هماهنگی ها، ۱۲نفر اعلام کردند کــه به حناچی رأی 
خواهند داد اما دو نفر خلف وعده کردند. در نخســتین 

مرحله انتخاب شــهردار، ۲۸گزینه معرفی شدند که با 
رأی اعضا این فهرست به ۷نفر کاهش یافت و از این هفت 
نفر، ۵نفر نزدیک به حزب اتحاد ملت بودند ولی این حزب 
اکنون کاندیدایی در بین دو گزینه نهایی ندارد. افشانی، 
نامزد اصلی حزب اعتماد ملی است که به نظر می آید در 
جلسه دیروز، در کنار اعضای این حزب ، کارگزارانی ها و 

اعضای غیرحزبی شورا هم نام او را روی برگه نوشتند. 
بحث مهم دیگر، اما شــانس دو گزینه نهایی است؛ 
برخی ناظران این رأی گیری معتقدند که حسینی مکارم 

به این دلیل انتخاب شد تا حناچی حذف شود و در مرحله 
بعد، افشانی به راحتی شهردار شود، اما بعید نیست که در 
این روزها حسینی مکارم بتواند رضایت تعداد بیشتری از 
اعضا را جلب کند. مکارم گزینه اصلی هیچ کدام از احزاب 
صاحب فراکسیون در شــورای شهر نیست، اما ممکن 
است بتوانند حمایت اعضای حزب اتحاد ملت و تعدادی 
از دیگر اعضای منفرد را جلب کند، هرچند که قطعا در 
رقابت با افشانی باســابقه و مورد حمایت دولت و حزب 

اعتماد ملی، کار دشواری پیش رو خواهد داشت.  

محمدعلی افشانی   
  کسی که از عدالت کمترین بهره را 
برده باشد از رفتار نژادپرستانه پرهیز 
می کند و من شائبه انتصابات قومی را 

در مورد انتصابات تکذیب می کنم.
  اگر بین شورا و شهرداری اختلافی 
باشد به شرط نبود فساد، من طرف 

شورا هستم.
  ارکان نظام با حضور من در 

شهرداری موافق هستند.
  امروز بهتریــن ارتباط 

ممکن بین سازمان برنامه و بودجه، 
سازمان مالیاتی و بنده وجود دارد.

  تاکنون طرحی ارایه نکرده ام که 
دولت با آن مخالف باشد. این فرصتی 

برای تهران است.
  در استانداری استان فارس سعی 
کردم زنان در جلسات باشند 
و حــالا دو مدیرکل قوی 
زن در استانداری فعالیت 

می کنند.

سمیع الله حسینی مکارم  
   در پرونده امــلاک نجومی تبرئه 

شدم.
  باید شهری انسانی، مدرن و اسلامی 

برای زندگی بسازیم.
  برنامه من همان پیغام آقای نجفی 

است.
  اگر من شــهردار شــوم به 

قطع  مــورد  در  هیچ عنوان 
درختان اغماض نخواهم کرد، 
هر چنــد نمی توانم بگویم 

اجازه نخواهم داد حتی یک درخت 
قطع شود، چراکه دست من نیست.

  من اصلاح طلب هســتم و در این 
حوزه 30 سال سابقه کار دارم.

  پول شــهرداری حق الناس است 
و ما یک ریال از پول شــهرداری را 
در محلی که خارج از منافع 
خرج  باشــد،  شهرداری 

نمی کنیم.

 تجمع گروهی از بیماران نادر
 در مقابل وزارت بهداشت برای تأمین داروهای شان 

خبر سوم دیروز در حوزه دارویی، مربوط می شــود به بیماران ام پی اس؛ بیمارانی که دچار اختلال 
ژنتیکی- متابولیکی هســتند در دنیا در گروه بیمــاران نادر قرار می گیرند. صبح دیــروز تعدادی از 
خانواده های این بیماران برای چندمین بار، مقابل ساختمان سفید و بلندمرتبه بلوار ایوانک شهرک 
قدس تجمع کردند و صدای اعتراض شان را به مســئولان این وزارتخانه رساندند. آنها می گویند این 
بیماری، ســالانه نزدیک به ۷00 میلیون تومان برای بیمار هزینه دارد، هیچ کدام از خانواده ها توانایی 
پرداخت ندارند و وزارت بهداشت بخشــی از این داروها را تأمین کند. آنها در این تجمع پلاکاردهای 

»می خواهیم زنده بمانیم و زندگی حق ماست« را در دست گرفته بودند. 
 چندی پیش هم مسئولان سازمان غذا و دارو در جلسه ای با خانواده این بیماران گفته بودند: »توان 
پرداخت این هزینه های سنگین را ندارند و تنها از ۵0بچه نیازمند به دارو به ۱۵نفر از آنها می توانند دارو 
اختصاص دهند و این یعنی ۱۵نفر از مرگ نجات پیدا می کنند و 3۵ کودک مبتلا به MPS باید منتظر 

مرگ باشند.«

با رأی گیری اعضای شورای شهر تهران، افشانی و مکارم به دور نهایی انتخاب شهردار رسیدند

پشت پرده حذف حناچی در لحظه آخر

شهروند|  سه شــنبه که تمام شد، ســه خبر، بیماران 
تالاسمی، هپاتیتی و گروهی از بیماران نادر را بیشتر از قبل 
نگران کــرد؛ یکی خبر جان باختن 93بیمار تالاســمی در 
نزدیک به ۱3ماه بود و آن یکی، کمیاب شدن داروی بیماران 
هپاتیتی اســت. خبر ســوم هم مربوط به تجمع اعتراضی 
بیماران ام پی اس )یک بیماری ژنتیکــی- متابولیکی( در 
مقابل وزارت بهداشــت در اعتراض به نبود داروهای شــان 
بود. خبر اول را رئیس انجمن تالاســمی اعلام کرد، وقتی 
گفت: »سال گذشته، حدود ۸۷بیمار مبتلا به تالاسمی و در 
فروردین امسال، هفت نفر دیگر از این بیماران، جان خود را 
از دســت دادند که به جز یک مورد، مابقی بیماران، به دلیل 
عارضه قلبی فوت کرده اند.« میثم رمضانی در گفت وگویی 
با خبرگزاری ایلنا، دلیل مرگ بیماران تالاســمی را عارضه 
قلبی اشــاره کرد: »زمانی که  درصد بالایی از مبتلایان، به 
دلیل عارضه قلبی جان شان را از دست می دهند، بدون شک، 
این موضوع ناشی از تزریق نکردن دارو و بی کیفیت بودن آن 
است.« براســاس اعلام او یک بیمار تالاسمی برای این که 
زنده  بماند، باید خون تزریق کند. بــا تزریق هر واحد خون 
حدود 300 تا 3۵0میلی گرم آهن در بدن تجمع می شــود، 
بالارفتن میزان آهن ابتدا روی کبد و سپس بر قلب تاثیرات 
منفی می گذارد. کبد می تواند با تجمع آهن مقابله کند اما 
قلب نمی تواند و دچار عارضه می شــود. اما گلایه رمضانی 
وقتی شدت می گیرد که پای در دسترس نبودن داروی این 
بیماران، به میان آورده می شود: »در  سال گذشته با نوسانات 
توزیع داروی وارداتی مواجه بودیم و دارو در دفعات متعددی 
در دسترس بیماران تالاسمی نبود. حالا هم سه ماه است که 
اصلا داروی دسفرال نیست و موجودی آن صفر مطلق است. 
مقادیر محدودی داروی دسفرال نیز به دلیل افزایش قیمت 
دلار در گمرگ است.« او دلیل این اتفاق را توزیع نامناسب 
دارو اعلام کرد: » سال گذشته، مراکزدرمانی به شرکت های 

توزیع کننده بدهکار بودند و نمی توانستند بدهی های خود 
را پرداخت کنند، مراکزدرمانی هــم مدعی بودند که بیمه 
هزینه های لازم را پرداخت نکرده  اســت. از بیمه ها که جویا 
می شدیم، مدیران بیمه نیز ادعا داشتند که وزارت بهداشت 
به آنها بدهکار است و در نتیجه مشخص نشد چه کسی باید 
این هزینه ها را پرداخت کند و ضرر این سردرگمی متوجه 
بیماران اســت.« او این را هم اضافه کــرده که از میان تمام 
بیماران تالاســمی در ایران، حدود ۱۸ هزار نفرشــان دارو 
مصرف می کنند که از این تعداد، ۱۲ هزار نفر، دارویشــان، 
خارجی است. همین هم شده تا رمضانی از مسئولان بخواهند 
تا سهمیه ای برای واردات داروی این بیماران در نظر بگیرند تا 

تولید داخلی هم تقویت شود.
داستان دنباله دار داروی بیماران تالاسمی

این اما بار اولی نیســت که ماجرای کیفیت پایین داروی 
گروهی از بیماران یا نایاب و کمیاب بودن آن، به میان کشیده 
می شــود. قبل از دیروز، یک بار دیگر هم در اسفندماه  سال 
گذشته، اعضای هیأت مدیره انجمن تالاسمی ایران در ادامه 
تلاش های شــان برای از میان بردن مشــکلات دارویی این 
بیماران، از دسترس نبودن داروی دسفرال، خبر داده بودند. 
محمدرضا مشــهدی، عضو هیأت مدیره این انجمن گفته 
بود: »بیمارانی که به دلایل مختلف مانند در دسترس نبودن 
دارو یا ناتوانی در پرداخت هزینه مابه التفاوت داروی خارجی، 
نمی توانند این دارو را تهیه کنند، درمان خود را رها می کنند. 
این امر موجب می شود در چند سال آینده بیمار دچار عوارض 
متعددی شود که درنهایت باعث کاهش کیفیت زندگی و 

طول عمر بیمار می شــود. مابه التفاوت هزینه خرید داروی 
خارجی در مناطق محروم مثل سیستان وبلوچســتان که 
بیشترین آمار بیمار تالاسمی را دارند، باعث شده آنها نتوانند 
از داروی خارجی دســفرال استفاده کنند. این درحالیست 
که هریک روزی که این بیماران به دلیل مشکلات قلبی در  
آی سی یو بستری شــوند، هزینه ای معادل یک سال درمان 
آهن زدایی برای دولت ایجاد می شــود.« او این را هم اضافه 
کرده بود که: »نوع خارجــی دارو با وجود نیاز بیمار و تجویز 
پزشک توزیع نمی شود، بلکه سهمیه بندی شده و به اندازه 
موجودی داروخانه در اختیار بیمار قرار می گیرد. این مشکل 
در همه استان ها وجود دارد، البته در بعضی از داروخانه ها هم 

به دلیل بدهی، دارو موجود نیست.
سازمان غذا و دارو اما ســاکت نماند و همان زمان درباره 
کمبود این دارو، توضیح هایی داده بود: »درحال حاضر داروی 
دسفرال به اندازه کافی در تمام کشور موجود است و مشکلی 
در زمینه تأمین آن وجود ندارد. ممکن است کم کم واردات آن 
متوقف شود، چون در جایی که تولید نمونه مشابه با کیفیت 
داخلی داریم، وارد حوزه واردات نمی شــویم.« او این را هم 
اضافه کرده بود که وقتی یک داروی داخلی، کیفیت لازم را 

داشته باشد، دیگر به سمت واردات همان دارو نمی روند. 
قبل از آن هم ماجرای دیگری برای بیماران تالاسمی رخ 
داده بود که چندان هم بی ارتبــاط به داروهای داخلی نبود. 
خارج شــدن داروهای مهم بیماران تالاســمی از فهرست 
بیمه ها، خبر نگران کننده ای برای این بیماران بود: »به تازگی 
خبرهایی درباره خروج داروی خارجی دســفرال آهن زدا از 

فهرست بیمه ها به گوش می رسد که اگر درست باشد برای 
خانواده تالاسمی ایران دردسرهای زیادی درست می شود. 
به نظر می رســد برای حمایت از تولید داخل تصمیماتی در 
این خصوص گرفته شده  است. این در حالیست که هنوز باید 
روی کیفیت داروهای ایرانی کار شود؛ چون به حد مطلوبی 
نرسیده  اســت .چرا حمایت از تولید داخل را از دارو و درمان 
شروع می کنند؟ چرا از صنعت خودرو شروع نمی کنند؟ هنوز 
صنعت دارو در کشور ما رشد لازم را ندارد.« اینها را مشهدی، 
مدیرعامل انجمن تالاسمی ایران مردادماه  سال گذشته گفته 

بود. 
وزیر بهداشت: کیفیت و قیمت برای مان مهم است

حاشــیه های دارویی برای بیماران تالاسمی در شرایطی 
رخ می دهد که فروردین ماه امســال، وزیر بهداشت در یکی 
از بازدیدهــای نوروزی، به همین ماجــرای کیفیت داروها 
اشاره کرده و گفته بود که نمی گذارد تجربه صنعت خودرو 
در پزشکی هم تکرار شــود: »اتفاقی که در صنعت خودرو 
افتاده، خیانت اســت، واقعا هم خیانت اســت کــه دارو و 
تجهیزات پزشــکی بی کیفیت را در اختیار مردم قرار دهیم 
و به اســم حمایت از تولید داخل برای عــده ای رانت ایجاد 
کنیم.« حسن قاضی زاده هاشــمی این خبر را هم داده بود 
که قرار اســت صنعت دارویی کشور متحول شود: »درحال 
حاضرصفر تــا صد ۵0 درصد داروهای مورد نیاز کشــور در 
داخل تولید می شود و بقیه آن هم قابل تولید است. همچنین 
اگر سختگیری های لازم انجام و امتیازاتی برای صادرات در 
نظر گرفته شود، می توانیم ظرفیت های خالی صنعت دارو 
را جبران کنیم. البته بخشی از خالی ماندن ظرفیت صنعت 
دارو به دلیل قدیمی بودن این صنعت است. بنابراین صنعت 
دارو باید متحول شود تا در دنیا برای خودش جایگاهی پیدا 
کند.« هاشــمی تأکید کرده بود که در حوزه تولید داخل، 

کیفیت و قیمت برای شان خیلی مهم است.  

دیروز جان باختن 93 بیمار تالاسمی، هشدار تولد نوزادان هپاتیتی و اعتراض به تأمین داروی یک بیماری نادر خبر ساز شد

تکرار تجربه خودرو در صنعت دارو

خطر تولد نوزادان مبتلا به هپاتیت »بی«
دیروز رئیس شــبکه هپاتیت کشــور، خبری برای بیماران مبتلا به هپاتیت داشــت. او به خبرگزاری ایسنا از 
نایاب شــدن آمپول جلوگیری از انتقال هپاتیت »بی« از مادر بــه نوزاد خبر داد: »به دلیل در دســترس نبودن 
آمپول ایمونوگلوبین، با خطر تولد نوزادان مبتلا به هپاتیت »بی« روبه رو هستیم.« به گفته موید علویان، بیش از 
۲۵ سال اســت که در کشور از این آمپول اســتفاده می شــود و هیچ وقت در این زمینه تحریمی وجود نداشت: 
»این دارو گران نیســت، اما به دلیل ســوءتدبیر، الان مادران مبتلا به هپاتیت »بی« نمی توانند آن را تهیه کنند. 
این درحالیست که ۱.۵ درصد از زنان باردار به این بیماری مبتلا هســتند، با توجه به این موضوع ما با خطر تولد 
نوزاد مبتلا به هپاتیت »بی« به دلیل نبود ایمونوگلوبین روبه رو هســتیم.« این موضوع را به گوش وزیر بهداشت 
رســانده: »فقدان آمپول ایمونوگلوبین سبب ســرگردانی و نگرانی مادران باردار مبتلا و آسیب به برنامه کنترل 
هپاتیت در کشــور شــده اســت. ضرورت تلقیح این آمپول به نوزادان این مادران امری جدی اســت، به طوری 
که تزریق نکــردن این دارو، تا ۱0 درصد خطر انتقال بیماری به نوزادان را به همــراه دارد. هزینه تهیه این دارو نیز 
بســیار پایین تر از هزینه کنترل هپاتیت »بی« در طولانی مدت اســت. نمی توان با این شــیوه در مسیر کاهش 
بیماری و ریشــه کنی هپاتیت »بی« حرکت کرد.« این دومین خبر ناامید کننده برای بیماران خاص کشور بود. 
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